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‌وتقذير شكر

لله انحًذ ٔانشكش فٙ انجذء ٔانًُزٓٗ ٔػهٗ انزٕفٛك فٙ إرًبو ْزا انجحش ، فهّ عجحبَّ ٔرؼبنٗ انحًذ ٔانًُخ ػهٗ 

 ّٙ . يبأَؼًى ثّ ػه

 :ٔيٍ صىّ أعغٙ خبنص شكش٘ ٞعُزبر٘ انغهٛم 

سعود‌صبدق‌حسن‌: انجشٔفغٕس 

ػهٗ رفضهّ ثبلإششاف ػهٗ ْزا انجحش ،ٔرٕعّٛٓ َٔصحّ ٔإسشبدِ ٔسحبثخ صذسِ فهّ يُٙ كم انضُبء انزمذٚش 

. ٔالإحزشاو 

يؼبٔٚخ انضاكٙ يذٚش انًُطمخ انصُبػٛخ عٕثب ٔ إنٙ انغٛذ يذٚش يصُغ / كًب أرمذو ثبنشكش انغضٚم انٗ انًُٓذط

. انغشاَٛذ ٔانغٛذ يذٚش يصُغ انغضل ٔانُغٛظ ثغٕثب  نزؼبَٔٓى يؼٙ نهمٛبو ثبنذساعخ انًٛذاَٛخ

 :  يٕصٕل انٙ ٔانشكش

. يؼٓذ ثحٕس انجُبء ٔانطشق عبيؼخ انخشطٕو-  سئٛظ لغى انؼًبسح ٔانزخطٛظ  – صحم انطٛت / د 

. يؼٓذ ثحٕس انجُبء ٔانطشق عبيؼخ انخشطٕو – ػجذ الله فٛصم / و 

. ٔصاسح انصحخ ٔلاٚخ انخشطٕو –  يذٚش إداسح انصحخ انًُٓٛخ – يحًذ ػجذ انحبفظ / د 

. يكزت انؼًم ٔلاٚخ انخشطٕو –  يذٚش إداسح اٞيٍ انصُبػٙ – إششالخ أحًذ ػضًبٌ / أ 

. ٔأشكش كم يٍ لذَّو نٙ ٚذانؼٌٕ ٔانًغبػذح 
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 المستخلص 

   الضوضاء الصناعية من أىم المشاكل التي تواجو العاممين في المصانع وتؤثر عمييم تأثيرات 
 وتمثمت أىمية البحث في إقتراح عدد من الحمول لمحد من مشاكل .فسيولوجية ونفسية وعصبية 

الضوضاء في المصانع التي يرتفع فييا مستوى الضوضاء وتوفير قاعدة معموماتية عن مشاكل 
. الضوضاء واثرىا عمى العاممين

إعتمدت منيجية البحث عمى إتباع المنيج العممي المعتمد عمى المصادر والمراجع العممية 
لدِراسة الضوضاء الصناعية وتأثيرىا عمى العاممين في المصانع وعمى المنيج الوصفي التحميمي 

ودراسة الحالة وتطبيق القياسات في حالتي الدِراسة ومقارنتيا باقصى مستوى مسموح بو 
لمجرانيت ومصنع المحاميد  مصنع)تم إختيار صالات الإنتاج  بالمصانع . لمضوضاء الصناعية
بسبب وجود ضوضاء في ىذه الصناعات وتمت الإستعانة بجياز قياس  (سوبا لمغزل  والنسيج

. جياز مختص بقياس شدة الصوت وىو (815تيستو )مستوى الصوت 

إعتمدت دراسة الحالة عمى قياس مستوى الضوضاء ، وبالتالي تحديد إذا كانت الضوضاء في 
. المصنع مسموح بيا أوىي ضوضاء أعمى  من الحد المسموح بو في المصانع

 ولم ،وجود ضوضاء عالية جدا في ىذه المصانع  وأىم الخلاصات التى توصل الييا البحث ىي
يتم إستخدام أي طرق لتقميل ىذه الضوضاء عن طريق تثبيت ىذه الماكينات عمى قواعد ماصة 

. لمصوت أوعزليا، بالإضافة لعدم الإىتمام بإستخدام المواد الماصة والعازلة لمصوت

وتوصل البحث الى توصيات عامة تتمثل في نشر مفيوم التموث الضوضائي الصناعي وتوعية 
العاممين والإداريين بالمصانع بمخاطر الضوضاء الصناعية وتأثيرىا عمى الصحة العامة كجزء 
من ثقافة السلامة المينية ، ويجب أن تتضمن تراخيص بناء المصانع ذات الضوضاء العالية 
لوائح خاصة بمعالجة الضوضاء وتقميل إنتشارىا، و ضرورة معالجة الضوضاء عند مصدرىا 

 . (الماكينات )

لماكينات التي لومن أىم توصيات البحث الخاصة بحالات الدراسة الإىتمام بالصيانة الدورية 
ستخدام الحواجز لِعزليا ممايقمل  تصدر ضوضاء وتركيبيا عمى مواد ماصة وعازلة لمصوت ، وا 
ستخدام المواد الماصة لمصوت  الضوضاء الصادرة منيا وزيادة المسافة بين العامل والماكينة  وا 

لزام العاممين بإستخدام أدوات الوقاية الشخصية  عند  (سددات الأذن)في الحوائط والأسقف ، وا 
 .وجودىم في صالات الإنتاج لمتقميل تأثير الضوضاء الصناعية 
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Abstract 

 

   An industrial noise is the most important problems facing the laborer in the 

factories and affect them Physiological, psychological and neurological. The 

importance of the research is presented in suggesting many solutions to 

reduce the noise problems in factories with a high level of noise, and to 

provide a database for the impact of noise problems on labor. 

Research methodology based on the scientific methods which depends on 

sources and scientific references to study the industrial noise and its impact 

on labor in the factories, also based on the descriptive and analytical method 

to analyze the case study and the application of measurements in cases of 

study, and compare it with the maximum level permitted for industrial noise. 

Production halls in factories were selected (Almahameed granite factory, 

Soba textile factory) due to the presence of noise in these industries, and used 

a sound level meter (Tiesto 815) and its special meter used to measure the 

sound intensity. 

 The case study adopted to measure the noise level, and thus determine if the 

noise in the factory is allowed or higher than the allowable limit of noise in 

factories. 

The most important conclusions of the research is that there was a very high 

level of  noise in these factories and did not use any methods to reduce the 

noise by installing these machines on the base of a sound absorbing and 

insulation machines, in addition the lack of interesting of using absorbent 

materials and soundproofed. 

The research found a general recommendation is to spread the concept of 

industrial noise pollution, and sensitizing factories labor and administrators 

of the industrial noise dangers, and its impact on public health as part of the 

professional culture of safety, and it must include special licenses for a 

factories that has high level of -noise, that dealing with noise treatment and 

reduce its spread, and the importance of the noise treatment at its source 

(machines). 

The main recommendations of the research for the case study interest in the 

routine maintenance of the machines that made noise and fitted to the 

sorbents and soundproofed, and the use of barriers to isolate and reduce its 

noise , increase the distance between the labor and the machine , the use of 

absorbent sound materials in the walls and roofs, and obligate labor using 

personal protective equipment (ear protective’s) when they are in the 

production halls to reduce the impact of industrial noise. 
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